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سرویس سیاســی -  یــک عضو کمیسیون 
صنایــع و معادن گفت: در کجای دنیا ســکه 
ضرب می کنند و به دست مردم می دهند؟ کجا 
ســکه وجود دارد؟ کدام کشور دنیا؟ این سکه 
فقط برای ماســت. از زمان های گذشته و پیش 
از انقــاب این پدیده بــه وجود آمد و ضرب 
می کردنــد. بعد از انقاب هم آمدند ســکه با 
تصویر حضرت امام ضرب کردند. به نظر من، 
دولــت باید از ضرب ســکه خودداری کند و 

سکه های موجود را جمع آوری کند.
روح الله عباس پور درخصوص پایین آمدن قیمت دلار و طا در کشــور پس از آغاز 
مذاکرات گفت: دو موضوع مهم وجود دارد که اوضاع اقتصادی جامعه ما را تحت تأثیر 

قرار داده است؛ یکی قیمت ارز و دیگری طا و سکه.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسامی با اشاره به این که جابجایی 
قیمت ارز تحت تأثیر مسائل سیاسی و بین المللی است، عنوان کرد: بالاخره یک مقدار 
اقتصاد ما هم متاسفانه متأثر از مسائل بین المللی و مسائل دیگر هم هست و اقتصاد ما 

به طور غیرمستقیم تحت تأثیر این مسائل قرار دارد.
وی یادآور شد: مردم فکر می کنند اگر مذاکره ای صورت بگیرد و نتیجه داشته باشد، 
می توانیم نفت را راحت تر و با قیمت مناسب تری بفروشیم. از آن طرف ارتباط بانکی 
و سوئیفت ما برقرار می شود و درآمد حاصل از صادرات به داخل کشور می آید و ارز 
داخل کشور افزایش پیدا می کند و هنگامی که ارز  در داخل کشور افزایش پیدا کرد، بنیه 
ارزی تقویت می شود و عرضه در جامعه افزایش می یابد، که در نتیجه قیمت ها می شکند؛ 

زیرا هنگامی که عرضه زیاد باشد تقاضا کاهش پیدا می کند.
عباس پور تاکید کرد: این که بگوییم مذاکرات تأثیرگذار اســت، بله تاثیر دارد. گاهی 
اوقات قیمت ارز و طا دارای حباب است و همین که گفت وگویی صورت می گیرد 
یا آلارام مثبتی نسبت به فرآیند مذاکره به گوش می رسد؛ خریداران و فروشندگان به 
تاطم می افتند و قیمت پایین می آید و برخی هم نگران می شــوند قیمت از آنچه که 

هست پایین تر بیایید.
وی خاطرنشان کرد: با همه این ها مذاکره تاثیر دارد اما همه چیز به آن ها بستگی ندارد، 
واقعیت مطلب این است که بی تاثیر نیست، اما ما باید مدیریت ارز را به گونه ای انجام 

دهیم که کنترل پذیر باشد.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن کشور یادآور شد: در زمان انقاب، حضرت امام 
احکام حکومتی و ثانویه صادر می کردند، مثا تجارت خارجی را در انحصار دولت 
قرار دادند. بعد که در دولت آقای هاشمی، اقتصاد به ثبات و پایداری رسید و از عُسر 

و حَرج درآمد گفتند تجارت آزاد است و بخش خصوصی هم می تواند وارد شود.
وی ادامه داد: الان نسبت به مسائل ارزی کشور به نظرم در یک عُسر و حَرج تقریبا هستیم 
من معقدم دولت باید صرافی ها را حتی موقتاً هم شده جمع کند و اجازه ندهد خرید 
و فروش ارز صورت بگیرد که هر یکی روز بلند شود یک قیمتی بزند، دولت خرید و 

فروش ارز را در دست خودش بگیرد و مدیریت کند.
این نماینده مجلس با بیان این که صرافی ها برای یک مدت هم شده است باید جمع 
شوند، اظهار داشت: درباره طا هم باید گفت همین اتفاق باید رخ دهد. در کجای دنیا 
سکه ضرب می کنند و به دست مردم می دهند؟ کجا سکه وجود دارد؟ کدام کشور دنیا؟ 
این سکه فقط برای ماست. از زمان های گذشته و پیش از انقاب این پدیده به وجود آمد 
و ضرب می کردند. بعد از انقاب هم آمدند سکه با تصویر حضرت امام ضرب کردند. به 
نظر من، دولت باید از ضرب سکه خودداری کند و سکه های موجود را جمع آوری کند.

وی ادامه داد: وقتی سکه به جامعه عرضه می شود، برخی افراد به خاطر حفظ ارزش پول 
خود به خرید آن روی می آورند. از آن طرف هم بانک مرکزی از چین طا می خرد و 
سکه های جدیدی تولید می کند و به جامعه می دهد و فکر می کند اگر سکه زیاد شود 
جامعه از هول و ولع می افتد، اما وقتی به عنوان یک کالای سرمایه ای به حساب می آید، 

خرید و فروش می کنند و برای حفظ ارزش پول شان می خرند.
عباس پور تاکید کرد: معتقدم بانک مرکزی اشتباه می کند سکه ضرب می کند و به دست 

مردم می دهد باید این ها را جمع کند.

عباسپور عضو کمیسیون صنایع و معادن:

کجای دنیا سکه ضرب می کنند و دست 
مردم می دهند؟

ســرویس سیاسی -  عضو کمیســیون اصل نودم قانون اساسی با اشاره به وضعیت 
ساختاری بنادر ابراز عقیده کرد: متأسفانه ساختار کنونی اداره بنادر به گونه ای است که به 
جای ایفای نقش حاکمیتی و نظارتی، برخی سازمان ها خود به رقیب بخش خصوصی 
تبدیل شده اند. این رویکرد، مسائلی مثل ایمنی و پیشگیری از حوادث را به حاشیه رانده 

و تمرکز مسئولان را از اولویت های واقعی منحرف کرده است.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تاکید کرد: ما در مجلس تا روشن 
شدن همه ابعاد این موضوع را پیگیری خواهیم کرد و تاشمان بر این است که هیچ 

مقصری از پاسخگویی فرار نکند.
 علی خضریان، نماینده تهران در مجلس شورای اسامی با اشاره به حادثه تلخ بندر 
شهید رجایی اظهار کرد: ابتدا باید از همدلی مثال زدنی مردم ایران و همچنین فداکاری 
نیروهای امدادی، آتش نشانان، نیروهای درمانی و نیروهای مسلح که در این حادثه جانانه 
وارد میدان شدند، تقدیر کنیم. بار دیگر ثابت شد که مردم ایران در سخت ترین شرایط 
در کنار یکدیگر و پشتیبان هم هستند. همچنین از فرماندهی میدانی آقای وزیر کشور 
باید قدردانی شود که با حضور مؤثر خود در صحنه مدیریت بحران، نقش مهمی در 

کنترل حادثه داشتند.
 وی ادامــه داد: خوشــبختانه طبق گزارش های میدانی، با تــاش نیروهای امدادی، 
آتش ســوزی مهار شــده و عملیات لکه گیری در حال انجام است. اما باید اقدامات 
پیشگیرانه جدی در بنادر کشور به ویژه در بندر شهید رجایی صورت گیرد. مشخص 

شده که در زیرساخت های ایمنی، ضعف های جدی وجود داشته است.
عضو کمیسیون اصل نودم قانون اساسی با اشاره به وضعیت ساختاری بنادر ابراز عقیده 
کرد: متأسفانه ساختار کنونی اداره بنادر به گونه ای است که به جای ایفای نقش حاکمیتی 
و نظارتی، برخی سازمان ها خود به رقیب بخش خصوصی تبدیل شده اند. این رویکرد، 
مســائلی مثل ایمنی و پیشگیری از حوادث را به حاشیه رانده و تمرکز مسئولان را از 

اولویت های واقعی منحرف کرده است.
 وی به خلأهای قانونی موجود در نظام اداره بنادر کشور هم اشاره کرد و گفت: متأسفانه 
برخی افراد با سوءاستفاده از این خلأها، از مسئولیت شانه خالی کرده اند. این مسأله به 
شکل مستقیم زمینه ساز بروز خسارت های سنگین به کشور شده است. قطعاً لازم است 
قانون اداره بنادر کشور به صورت ویژه مورد بازنگری قرار گیرد. این وظیفه مهمی است 
که بر عهده همکاران ما در مجلس شــورای اســامی قرار دارد تا با استفاده از ظرفیت 
کارشناسان و نقطه نظرات تخصصی، اصاحات لازم را انجام دهند. نیاز به این اصاح 
به شدت احساس می شود، هم برای جلوگیری از سوءاستفاده های احتمالی و هم برای 

اینکه دیگر شاهد تحمیل خسارات سنگین به کشور نباشیم.
 عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تاکید کرد: در راستای اجرای 
حکمت ها و رهنمودهای مقام معظم رهبری مبنی بر لزوم برخورد قاطع با تخلفات و 
ریشه کن کردن فساد، ضروری است که نمایندگان مجلس شورای اسامی خصوصاً 
اعضای کمیســیون عمران با فوریت وارد عمل شوند و نسبت به بازنگری و اصاح 
قانون اداره بنادر اقدام کنند. نباید اجازه داد که وظایف حاکمیتی با فعالیت های بنگاه داری 

درآمیزد و منافع شخصی یا گروهی از دل ساختارهای حاکمیتی به وجود بیاید.
 خضریان در پایان تأکید کرد: ما در مجلس این موضوع را تا روشن شدن همه ابعاد 
آن پیگیری خواهیم کرد و تاشــمان بر این اســت که هیچ مقصری از پاسخگویی 

فرار نکند.

عضو کمیسیون امنیت ملی:

نباید هیچ مقصری از پاسخگویی درباره 
انفجار بندر شهید رجایی فرار کند

سرویس سیاسی -   یکی از اعضای فراکسیون زنان مجلس شورای اسامی با تاکید بر 
اینکه در انتخابات سال دوم هیئت رئیسه، برای جایگاه های دبیری و ناظران چند نفر از 
نمایندگان زن اعام کاندیداتوری خواهند کرد، گفت: فکر کنم که برای جایگاه نایب 

رئیسی نیز کاندیداهایی از نمایندگان زن داشته باشیم.
بهشید برخوردار با اشاره به برگزاری انتخابات هیئت رئیسه مجلس شورای اسامی در 
خرداد ماه سال جاری با بیان اینکه »نمایندگان زن حتما در این انتخابات چندین کاندیدا 
دارند«، اظهار کرد: در انتخابات سال دوم هیئت رئیسه، عاوه بر اینکه برای جایگاه های 
دبیری و ناظران چند نفر از نمایندگان زن اعام کاندیداتوری خواهند کرد، فکر کنم که 

برای جایگاه نایب رئیسی هم کاندیداهایی از نمایندگان زن داشته باشیم.
وی درباره اهمیت حضور زنان در ترکیب هیئت رئیســه مجلس نیز اظهار کرد: این 
حضور می تواند در پیگیری بهتر موضوعات مربوط به حیطه زنان خیلی موثر باشد. 
همچنین قطعاً ترکیبی از خانم ها و آقایان مدیریت بهتری را برای صحن به همراه دارد.

هیئت رئیسه مجلس دارای ۱۲ صندلی است که از این ۱۲ صندلی یک جایگاه برای 
رئیس  و ۲ جایگاه برای نواب رئیس و ۶ جایگاه نیز به دبیران هیئت رئیسه اختصاص 
دارد. همچنین ۳ جایگاه نیز متعلق به ناظران هیئت رئیسه است. در بررسی اعضای هیأت 
رئیسه های مجالس پیشین تنها نام های سهیا جلودارزاده نماینده مردم تهران و شهربانو 
امینی نماینده مردم ارومیه که هر دو از نمایندگان دوره ششم مجلس هستند، به چشم 
می خورد؛ جلودارزاده به مدت ۴ سال و امینی به مدت یک ماه به عنوان منشی در هیئت 

رئیسه مجلس عضویت داشتند.
در دوره فعلی مجلس، ۱۴ نماینده زن حضور دارند که در مقایسه با مردان نماینده، سهمی 
۵ درصدی از صندلی های مجلس را به خود اختصاص داده اند. از این ۱۴ نماینده، در 
انتخابات سال نخست هیئت رئیسه مجلس، ۳ نفر برای تصاحب صندلی های دبیری 
و ۲ نفر برای تصاحب صندلی های ناظران هیئت رئیسه کاندیدا شدند اما نتوانستند در 

مقابل مردان به دستاوردی برسند.

 

احتمال کاندیداتوری نمایندگان زن 
برای نایب رئیسی مجلس

سرویس سیاسی -       اجازه ندهید سلول های خودسرانه تحت عنوان امر به معروف 
و نهی از منکر شکل بگیرد. اینها تکثیر و تبدیل به باندهای فاجعه باری می شوند که هیچ 

حکومتی توان مواجهه با آن ها را نخواهد داشت.
عباس عبدی فعال سیاســی گفت:خبر ارسال پیامک برای زنان در تهران را ابتدا باور 
نکردم، چون اگر این کار جدی و قانونی انجام شود، به طور قطع روزانه باید هزاران نفر، 
بلکه ده ها هزار زنِ به قول آنان بدحجاب، پیامک های مشابه را دریافت می کردند، ولی 
هنگامی که یکی از دوستان تصویر پیامک را با نام گیرنده برایم فرستاد، تردید را کنار 

گذاشتم تا به این مساله از زاویه ای احتمالا متفاوت از دیگران بپردازم.
 اکنون به اینکه این رفتار غیرقانونی است، کاری ندارم. مشکل اصلی در پاسخ به این 
پرسش است که آیا چنین اقدامی با حمایت و اراده ساختار سیاسی انجام می شود یا 
عده ای خودســر دنبال بحران سازی هستند؟ آنان در حالی چنین می کنند که ساختار 
سیاسی و به ویژه روسای محترم سه قوه موافق آن نیستند، ولی یا کاری از دست شان 
برنمی آید یا می ترسند یا اهمیتی به این حرکات خاف قانون نمی دهند. در این یادداشت 

هر دو حالت را تحلیل و نقد می کنم. 
اگر این سیاست با اراده و دستور رسمی انجام می شود وای به حال حکومت. این ساختار 
در شــرایط حاضر قانون لازم برای برخورد با پوشش زنان را دارد. مطابق تبصره ماده 
۶۳۸ قانون مجازات اسامی، »زنانی که بدون حجاب شرعی در معابر و انتظار عمومی 
ظاهر شوند، به حبس از ۱۰ روز تا دو ماه یا از ۵۰ هزار تا ۵۰۰ هزار ریال جزای نقدی 

محکوم خواهند شد.«
 یک حکومت مقتدر و واقعی که از مردم التزام عملی به قانون را می خواهد خودش 
هم باید ملتزم به اجرای قانون باشد. پس حکومت می تواند این قانون را اجرا کند. البته 
این قانون منحصر به زنان مثا بدحجاب و بدون روسری و...  نیست، شامل همه زنانی 
می شــود که حجاب شرعی را رعایت نمی کنند و قطعا می پذیرید که روزانه بیش از 
هزاران و حتی چند صد هزار زن را باید در کشور به این اتهام محاکمه و محکوم کرد. 

اگر به هر دلیلی نمی توانید این قانون را اجرا کنید، بهترین کار لغو آن است، ولی همین 
که اجرا نمی شــود، نیز به منزله تلقی شدن آن به مثابه قانون متروک است و قابل اجرا 
نیست. پس با این توضیح در حال حاضر قانونی در این باره نداریم و اگر می خواهید 
در این زمینه اقدامی کنید دم دســت ترین آن ها احیای مصوبه حجاب است که به نظر 
بسیاری از ناظران اجتماعی و سیاسی خاف امنیت ملی بود و حتی به اباغ هم نرسید.  
فارغ از این وجه فقدان قانون، در هر صورت حکومت باید براساس قانون )چه بد و چه 
خوب( عمل کند، اقدامات خودسرانه شایسته هیچ حکومتی نیست و آن را از مصداق 

حکومت به معنای واقعی خارج می کند. 
در حالت دوم اگر این اقدامات خودسرانه است، حکومت نباید لحظه ای در مواجهه و 
برخورد با آنان تردید کند، این حالت حتی بدتر از حالت اول است که خود حکومت 
اقدامات خودسرانه انجام دهد. اجازه ندهید سلول های خودسرانه تحت عنوان امر به 
معروف و نهی از منکر شکل بگیرد. اینها تکثیر و تبدیل به باندهای فاجعه باری می شوند 
که هیچ حکومتی توان مواجهه با آن ها را نخواهد داشت. تجربه دوره اول اصولگرایی 
برای حکومت باید آموزنده باشد. شترسواری دولا، دولا نمی شود یا باید مردم و صلح 
در داخل و خارج را انتخاب کرد یا تقابل وعدم تفاهم را. اگر این مقابله انجام نشــود، 
هزینه های هر دو سیاست به حکومت تحمیل می شود و از منافع هیچ کدام نیز بهره مند 

نخواهد شد. 
اینها خطاب به هر ســه نفر آقایان روسای قواست. خیلی صریح و روشن در این باره 
موضع گیری کرده و مبانی حقوقی آن را بیان کنید. نیروهای خودسر به لحاظ طبیعت 
کارشان نه تنها قابل اعتماد نیستند، بلکه اقدامات و مطالبات غیرقانونی آن ها مرز و پایان 
ندارد و رو به افزایش است. ضمنا آقای رییس جمهور همین امروز دستور دهید منابع 

مالی مردم که در اختیار این نیروهای خودسر است، فوری قطع شود.

 واکنش عباس عبدی به ارسال پیامک های حجاب :

آقایان روسای قوا خیلی 
صریح و روشن در این باره 

موضع گیری و مبانی 
حقوقی آن را بیان کنید

سیاسی

سرویس سیاسی -    مسعود پزشکیان پس از بازدید 
میدانی از بندر حادثه دیده شهید رجایی، همدردی با 
آسیب دیدگان آتش سوزی و صدور دستورات لازم 
برای بررســی دقیق حادثه و حل فوری مشکلات، 
عازم باکو شــد. تحرکات رئیس دولت وفاق نشان 
می دهد که او کشور را معطل مذاکرات غیرمستقیم با 
آمریکا نکرده و به دنبال تقویت دیپلماسی منطقه ای و 

سیاست همسایگی است.
بیش از ۴۰ روز از آغاز ســال جدید که به نام»ســرمایه 
گذاری برای تولید« نامگذاری شده می گذرد و دولتِ 
چهاردهم با هدایت رئیس جمهور پزشکیان همچنان 
دغدغه خدمت به مردم و حل مشکات موجود را دارد 
تا با شعار و رویکرد »وفاق ملی« بتوانند گام های مهمی 
را برای پیشرفت و تعالی کشور بردارد، از این رو شخص 
دوم کشور در کمتر از ۱۰ روز ۴ اقدام مهم را در حوزه 
سیاست داخلی و خارجی انجام داد تا بگوید به صورت 
جــدی در میدان حضــور دارد و از نزدیک برنامه ها را 
رصد و مدیریت می کند. حال اقدامات کلیدی رئیس 

دستگاه اجرا چه بود؟
از توقف پتروشیمی  میانکاله تا مجوز برگزاری 

فستیوال کوچه
در ابتدای سال، انتشار تصاویری از ورود ماشین آلات 
راهسازی به مرتع حســین آباد بهشهر در شبکه های 
اجتماعی و گروه ها و صفحه های مربوط به کنشگران 
محیط زیست، یک بار دیگر نام طرح پرحاشیه پتروشیمی 
میانکاله را ســر زبان ها انداخت. طرحی که کلنگ آن 
بدون دریافت مجوز ارزیابی اثرات زیست محیطی در 
۲۰ اســفند ۱۴۰۰ با حضور وزیر کشور وقت به زمین 
زده شــده بــود، پس از حدود ۲۰ مــاه کش و قوس و 
مخالفت های گسترده، در آبان ۱۴۰۲ با ابطال موافقتنامه 
احداث پتروشیمی در این عرصه از سوی وزارت نفت 
مواجه شــد و پس از آن هم درخواست های مردمی و 
دوستداران محیط زیست برای بازپس گیری عرصه ۹۰ 
هکتاری مورد اســتفاده برای این پروژه آسیب زا برای 

محیط زیست، مطرح شد.
ســرانجام مسعود پزشــکیان خود دست به کار شد و 
سوم اردیبهشت ماه در جلسه هیأت دولت پس از ارائه 
گزارش »شینا انصاری« رئیس سازمان حفاظت محیط 
زیست درخصوص فعالیت زیانبار پروژه میانکاله، در 
تماس تلفنی با استاندار مازنداران دستور توقف پروژه 

را صادر و بر برخورد قانونی با خاطیان نیز تاکید کرد.
بالاخره دستور رئیس جمهور پیامی روشنی در حفاظت 
دولت از محیط زیســت داشــت بنابراین با استقبال 
کاربران فضای مجازی و نمایندگان مجلس شــورای 
اسامی مواجه شــد. در همین راستا، »سمیه رفیعی« 
رئیس فراکسیون محیط زیست، نامه ای به رئیس دولتِ 
وفاق ارسال کرد و ضمن آرزوی سامتی و توفیق برای 
رئیس جمهور، از اقدام او برای توقیف این پروژه تمجید 

کرد.
دستور دیگر رئیس جمهور خاموش نشدن چراغ کوچه 
بود. این اقدام، بخشی از نگاه دولت به زیست فرهنگی 
تلقی می شــود. جشــنواره کوچه هرساله در بوشهر 
برگزار می شــود و شناخت و ترویج موسیقی جنوب 
کشور، هدف برگزاری این جشنواره فرهنگی و هنری 
است. درحالی که در بهار ۱۴۰۴ عاقه مندان به موسیقی 
چشم انتظار آغاز این جشنواره سالانه بودند، خبر لغو 
ایــن رویداد نگرانی هایی را در بین اصحاب فرهنگ و 
هنر ایجاد کرد.کار به جایی رسید که علی ربیعی دستیار 
اجتماعی رئیس جمهور دست به قلم شد و در صفحه 
شخصی خود در فضای مجازی نسبت به لغو این رویداد 
واکنش نشان داد و با بیان اینکه به نظرم کمترین اهتمام 
و حتی دانش لازم را برای سیاست گذاری معطوف به 
شادی داریم، نوشت: می شد و می شود برنامه برخاسته 
از متن جامعه مثل »فستیوال کوچه« را مدیریت و سامان 
داد. دو قطبی ســازی،آفت این گونه موارد است. باید 
برای داشتن جامعه ای شــاد و بدون تنش،رویه های 

درست را به کار گرفت.
در نهایت رئیس قوه مجریه با اقدامی که استقبال مردم و 
جامعه هنری کشور را به همراه داشت، دستور برگزاری 

فستیوال کوچه را صادر کرد.

دو دســتور صادره از سوی رئیس جمهور این پیام را به 
جامعه منتقل می کند که پزشکیان همواره نظر و رضایت 
مردم را در اولویت قرار داده، به دو مقوله جامعه و فرهنگ 
توجه ویژه ای دارد و نوع نگاه او برای افکار عمومی و 
اصحاب فرهنگ و هنر حائز اهمیت است، چنانچه پس 
از حادثه دردناک بندر شــهید رجایی دست اندرکاران 
کوچه ـ که پزشکیان دستور برگزاری آن را صادر کرد 
ـ به احترام مردم عزادار هرمزگان، جشنواره خود را لغو 
کردند. از یک منظر دیگر هم می توان به صدور مجوز 
کوچه و پایان زودهنگام آن نگریست و آن اینکه مردم 
می دانند در بزنگاه های حســاس چگونه ظاهر شوند. 
آنجا که لازم باشد، »اصحاب فرهنگ« برای جامعه پیام 
آور شادی هســتند و با برنامه های خود ترویج نشاط 
و ســرگرمی می کنند و درجایی کــه »ایرانِ ما« داغدار 
می شــود، همه سیاه پوش می شوند و با نوای سوگوار 
سنج و دمام خود سوگواران هموطن خود را همراهی 
می کنند و عزادار می شوند. پس رئیس جمهور، خوب 
مردم و اصحاب هنر را می شناسد که مصرانه ایستاد و 

مُهری بر صدور مجور »کوچه« زد.
حضور میدانی پزشکیان در هرمزگان

آری! حادثه بندر شــهید رجایی دل همه مردم ایران را 
اندوهگین کرد و هیچ ایرانیِ دردمندی پیدا نمی شد که 
داغدار درگذشت هموطنان خود نباشد، از سلبریتی ها 
گرفته تا کنشگران و فعالان سیاسی، فرهنگی، اجتماعی 
همه نســبت به انفجار صورت گرفته در دیار مردمان 
مهربــان ابراز همدردی کردنــد، دولتی ها همان روز 
نخست از تهران راهی هرمزگان شدند و یک روز پس 
از بروز این حادثه نیز )۷ اردیبهشت ماه( رئیس جمهور 
شخصا به هرمزگان رفت و در جمع خبرنگاران، گفت: 
مســئولان دولتی برای پیگیری و رفع مسائل مرتبط با 
حادثه بندر شــهید رجایی و ایجــاد تعامات لازم در 

هرمزگان حضور دارند.
پزشکیان در جریان این سفر در بیمارستان خاتم الانبیا 
بنــدر عباس حضور یافت و بــا مجروحان انفجار در 
بندر شهید رجایی، گفت وگو کرد و در جریان آخرین 
وضعیت بیماران قرار گرفت و دســتورات لازم را هم 
صادر کرد. ضمن آنکه فیلم کوتاهی از گپ وگفت رئیس 
جمهور با یک مصدوم حادثه انفجار بندر شهید رجایی 
در فضای مجازی به صورت گســترده پخش شد که 
نشــان می داد رئیس دولت با صحبت هایش در حال 

روحیه دادن و ترویج و تقویت امید به او بود.
حضور در جلسه ویژه ستاد مدیریت بحران هرمزگان 
یکــی دیگــر از برنامه های رئیس دســتگاه اجرا به 
هرمزگان بود. او در این نشست نکات مهمی را خطاب 
به مدیران استان و دولتمردان یادآور شد و با اشاره به 
لزوم اصاح روند نگهداری کانتینرها در بندر، تصریح 
کرد: در گفت وگو با استاندار مطرح شد که نگهداری 
بلندمــدت ۱۲۰ هزار تا ۱۴۰ هزار کانتینر در این بندر 
قابل قبول نیســت. نباید کالاهایی که وارد می شوند 
ماه ها در بندر باقی بمانند؛ باید فرآیند ترخیص تسریع 

شود.
سفر به باکو و گسترش دیپلماسی منطقه ای

پس از بازگشت رئیس جمهور از هرمزگان به تهران، او 
عازم کشور همسایه شمالی شد. تحرکات او در قامت 

رئیــس جمهور حاکی از آن اســت که رئیس دولت، 
کشور را معطل مذاکرات غیرمستقیم با آمریکا نکرده و 
به دنبال تقویت دیپلماسی منطقه ای است. براین اساس، 
هواپیمای حامل رئیس جمهــور و هیات همراه او به 

جمهوری آذربایجان رفت.
بــه هرحال یکــی از مؤلفه های کلیدی این ســفر در 
چارچوب سیاست خارجی متوازن جمهوری اسامی 
ایران تحلیل شد، سیاســتی که تاش دارد همزمان با 
تقویت روابط با کشورهای مختلف جهان، مناسبات با 
کشورهای همسایه و منطقه را نیز در اولویت قرار دهد. 
سفر رئیس  جمهوری به باکو در ادامه تعامات سطح 
بالای دولت با کشورهای آسیای میانه مانند ترکمنستان 
و تاجیکستان و پیشتر عراق، بیانگر عزم دولت چهاردهم 
جهت معماری نوین در روابط منطقه ای و همسایگی 
انجام شد.بنابراین سفر او گامی موثر و حساب شده در 
مســیر تقویت روابط دوجانبه، تثبیت امنیت منطقه ای 
و همســایگی ارزیابی می شود که با هدف سوق دادن 
قطار تعامات دو کشــور در مسیر »برُد-برُد« صورت 
گرفت؛ سفری که به گفته پزشکیان می تواند آغازی برای 

پروازی دیگر باشد. 
در تحلیل دیگر باید اذعان داشت ، دولتِ وفاق مسعود 
پزشــکیان مصمم است اهداف کان نظام را در حوزه 
سیاســت خارجی دنبال کند و در این راه بر توســعه، 
گسترش و تعمیق روابط با کشورهای همسایه و منطقه 
تاکیــد دارد. به همین جهت ســفر او به باکو و توافق 
نامه هایی که به امضاء طرفین رســید می تواند فرصتی 
بــرای بازتعریف روابط تهــران - باکو در حوزه های 

سیاسی، اقتصادی و امنیتی باشد.
ســومین اجاس همکاری هــای ایــران و آفریقا ۷ 
اردیبهشت ماه با حضور نمایندگان ۵۱ کشور در سالن 
اجاس سران کشورهای اسامی درحالی برگزار شد 
که یک میهمان ویژه داشت. رئیس جمهور با حضور در 
این اجاس بر گسترش روابط با آفریقا در همه زمینه ها 
تاکید کرد و آن طور که سرپرســت اداره کل آفریقای 
ســازمان توســعه تجارت اعام کرد: تقویت روابط 
اقتصادی و تجاری با آفریقا در دستور کار ویژه دولت 
چهاردهم اســت و در ستاد آفریقا، مصوبات متعددی 
برای تســهیل حمل ونقل هوایی، کشتیرانی و مسائل 
بانکی تدوین شــده است تا تجارت با این قاره تسهیل 
شــود و گامی عملی برای تحقق شعار سال با سرمایه 
گذاری برای تولید از سوی تجار و سرمایه گذاران قاره 

زرخیر آفریقا برداشته شود.
نتیجه گیری...

رئیس جمهور، اردیبهشت خود را با برنامه های فشرده 
و دســتورات مهم آغاز کرد و این یعنی رئیس دولت 
وفاق برعهد خود پایبند است، خستگی نمی شناسد و 
همچنان پای کار مردم است، چرا که گردن خود را پای 
حرف هایــش با توده های مردم ـ در ایام انتخابات گرو 
گذاشــته ـ و با قوت و قدرت »برای ایران« و ســاختن 
آینده ای درخشــان برای فرزندان این آب و خاک در 
حال تاش است تا گره ای از مشکات موجود بردارد. 
دولت چهاردهم به ریاســت پزشــکیان، دولت کار و 
تــاش و عمل و وعده ها در کنــار مردم و زیر پرچم 

وفاق ملی است.

رئیس دولت وفاق در کنار مردم  
و در راستای وفای به عهد

44424999با یک تماس مشترک شوید

ســرویس سیاسی -   دبیر شورای عالی امنیت ملی 
گفت: ســاح اتمی در دکتریــن دفاعی ایران هیچ 
جایگاهی نــدارد و گواه این امــر نیز گزارش های 

نهادهای ناظر بین المللی است.
علی اکبر احمدیان در اجاس امنیتی بریکس که در 
برزیل در حال برگزاری است، افزود: ایران از حقوق 
مسلم خود از جمله حق استفاده صلح آمیز از انرژی 
اتمی نخواهد گذشــت. وی اضافه کرد: در مسئله 
فلسطین شــاهد بازتولید گفتمان خطرناکی تحت 
عنوان »صلح از طریق قدرت« و »دیپلماســی اجبار« 
هســتیم. صلح واقعی ریشه در عدالت و به رسمیت 

شناختن حقوق مشروع دارد.
دبیر شــورای عالی امنیت ملی افزود: تهدید برخی 
کشــورها علیه بریکس و اعضای آن، نشان دهنده 
نگرانی عمیق از پتانسیل عظیم بریکس برای ایجاد 
یک بلوک قدرتمند اقتصادی، سیاســی و فرهنگی 
است.وی افزود: جمهوری اسامی پیشنهاد می کند 
از ارز دیجیتال بریکس و پیام رسان بانکی اختصاصی 

و امن برای تجارت درون گروهی و نماد اســتقال 
اقتصادی رونمایی شود.

احمدیان گفت: جمهوری اسامی پیشنهاد می کند 

کمیتــه امنیت زنجیره تامین با تاکید بر بیمه حمل و 
نقل، ایجاد کریدور ضد تحریم و راه اندازی صندوق 
حمایت برای مقابله با تحریم خارجی تشکیل شود.

سلاح اتمی در دکترین دفاعی ایران هیچ جایگاهی ندارد
دبیر شورای عالی امنیت ملی در اجلاس امنیتی بریکس در برزیل:

جهت دریافت آخرین اخبار
 و رویدادهای کیش و منطقه به 

پایگاه خبری،تحلیلی  اقتصاد کیش 
به نشانی زیر مراجعه نمایید
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